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considered that interview inade'quate 
(I should point out t&t we do not consider" 
it totally inadequate, 'however, St is only 
on details such as Oswald’s physical 
appearance, side comments or remarks he 
may have made, etc., that we would like to 
interrogate Mrs. Duran further. On the 
essential point of whetherornot his con- 
tacts with the Embassy consisted of anything 
other-than an attempt to travel to Cuba, 
SilPfa"Duran's 
exhausted.) 

knowledge has probably been 

The Warren Commission staff's attempts to inter- 

view Ms. Duran never succeeded. 709/ Ms. Duran was not 

interviewed by Americans until 1976, when two reporters 

from the Washington Post interviewed ,her. m/ On 

June 6, 1978, representatives of the House Select Committee 
-- . 

con.Assassinations interviewed Ms. Duran in Mexico City. 

VI. Information not available at the time of the Warren 

Commission investigation 

A. Silvia Tirado (nee Ouran) 

1. House Select Committee on Assassinations 6/6/78 

Z%rview of Silvia Tirado 
. 

Hs. Tirado (Silvia divorced Horatio Duran in 1968) . 

was never questioned by American officials in 1963. 'Thus, 
k-.-: 

the Committee es tab1 ished contact with the Mexican govern- 
'. : : 

ment and requested that the Wgxican government make 

Sjlvia Tirade avajiable for an :r.terview. a/ The Hextqan 
--I 

2c’30333 
359 

- .I 
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government complied on 6/6/78. Ms. Tirado told the House 
. 

Select Committee on qssassinations the following: 

Lee Harvey .Oswald visited the Cuban Consulate three 

times on September 27, 1963, not twice as the Warren?om- 

mission previously reported. 712/ Oswald first visited 

the Cuban Consulate at approximately 11:Ob a.m., requesting ' 

an intransit visa to Cuba with Russia as the final destina- 

tion. ,z/ He showed her some documents, then left to 

obtain photographs needed for'his application. - 714/ 

Oswald returned at approximately 1:OO p.m. with 

four photographs. m/ Ms. Tirado typed the application 
\ 

in duplicate, stapled a picture on top of each and had OS-' 

tiald sign each in her presence. / As identification, 

Oswald showed her documents he had brought: his Russian 

labor card, marriage certificate with the name of his 

Russian wife, his American Communist Party membership card 
zcl =!+ 

and his "Fair Play for Cuba' membership card. 7J[ 

Ms. Tirade found Lee Harvey Oswald's behavior suspi- 

cious because normally a Communist traveled only with his 

passport as belongfng co the Communist ?arty was illegal .‘ - : _ 

in Mexico in 1963. 7181 

There ras a srocedure whereby the itinerisan Communist 

Party n0ul.d zrraq- p visa matters for their aembers with t'he 

CfasSification - . . -.. -2. 
3 ; 3 

dsrivuti?n: 
I - 
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Cuban Communist Party. The American would then 

come to Mexico, visit the Cuban Consulate, and receive 

his visa immediately. m/ When Tirade asked Oswald why 

. ! _ he did no&have the American Communist Party arrange h-j,s 

trip to Cuba, he stated that he had not had the time. 721/ 

After explaining to Oswald that he had to acquire 
. . 

a Russian visa before he could receive a Cuban visa, Tirado 

jotted her name and business phone number on a piece of 

paper and gave it to Oswald who then left to get his Rus- 

sian visa. 7221 

Oswald returned to the Cuban Consulate between 

5:00 p.m. and 6:00 p.m., which was after normal working 

hours, IO:00 to 2:00 p.m. 723/ The guard called Tirado, 

stating that someone who didnotspeak Spanish was at the 

gate inquiring about a visa. 72d/ As routine procedure, 

she asked the guard to escort the individual to her offi.ce.m/ 

cs Oswald told. her that he had acquired a Russfan visa. s/ 

Since he did not produce it when asked, she called the 

Russian Consulate. 72?/ T'ne Consul told Duran that Oswald 

had been to the Consclat e requesting a visa and had been 

+,o?d that the reply ws;J?ti fake agprcximately four SOntkS. ?28/ 

"h a..e!? she relayed the r,r,scsage 50 Gf.d&id, he got Very exciter’,, 

insisting that as a FeTScc wfis 53C been in jafl because 



iiassicicaiion: 

(This form is to be uied for material extracted .‘. . 

from C~A--controlled documents.) *-e ‘3 n yy ..I t * 

- tsl- 
B WW’- 

of the Cuban Revolution he should visa. m/ 

Oswald stated that he could not wait that long because 

his Mexican visa expired in three days. 

point, M.firado infor_p$d Consul Eusebio Azcue of the 

situation. x/ Atcue had been in his private office 

which he shared with his upcoming replacement, Alfred0 
I 

Mi rabal. z/ Azcue politely explained the requisites 

for an intransit visa to Oswald. 733/ When he noticed 

that Oswald was a stubborn man he told Oswald that he 

was obviously not a friend of the Cuban revolution be- 

cause he would otherwise understand that Cuba had to be 

extremely careful with the people it allowed in the c‘oun- 

try. E/ Azcue and Ostiald yelled at each other. s/ 

Then Azcue went to the doors opened it and asked Oswald 

to leave. x/ Oswald did not revisit or teledhone the 

Consulate: E/ Hs. Tirade described Lee Harvey Oswa?d - 

as approximtely five Set si'x, with sparse blonde hair, 

weighing about 125 ._/ pounds. 7381 

2. CiA ~rzfotmatim not a-#aIlable at the time of 

the Uacra-a Car.m:rsfon investigation 

a. LI8?ii rsjz 3t:o,ptinr, 

ia 1967 L report that Silvic Duran irad had inrima+.e 



D e .e N - && 

Classification: 

(This form is to be u&l for material extracted ‘. . 
from CIA--controlled documents.) 

- 195 : 

of the Central Intelligecne Agency's Mexico City Station. a/ 

The source, LIRING/3, stated that he had recently re- 

ceived a call from Silvia Duran. 740/ A telephone tap 

on LIRING/3’s telephone conmrmed that Silvia Duran had 

called LIRING. m/ LIRING/3 reported that he had visited 

a Silvia to renew acquiaintancees. 742/ During the visit, 

Duran told LIRING/3 that she had met Lee Harvey Oswald 

at the Cuban Consulate when he applied for a visa and 

had dated him on several occasions. Ouran admitted 

that she had had intimate relations with Oswald, but in- 

sisted that she had no idea of his plans. 7441 In addi- - 
tion, Duran told LIRING/3 that when the news of the as- 

sassination became public knowledge, the Mexican govern- 

ment arrested her and during the interrogation beat her 

until she admitted that she had had an affair with Lee 

Harvey Oswald. m/ Rowton w/ counseled lIRING/3 - 
.:. .+ a ‘- 

against any further contact nith Duran because the Cubans. 

or the Mexican police might become sus@cious of him. m/ 

There is no indication Tn Rowton’s report as to why con- 

‘Al- ._ . 

I- 

tact with Stlvia woaid make the Cubans suspicious. . .; ;: . . :; :: : 
The CIA Xexicc City Station reported this informa- 

tion to headqsirters : 

iirst, tibbt Silvia Duran had sexual intercourse . 

;’ Uc#iitio 
2c~~jgy~ 

-3p .* . 
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with Lee Harvey Oswald on several occasions 
when the latter was in Mexico is probably 
new, but adds little to the Oswald case. 
Second, the Mexican police ,did not report 
the extent of the Duran-Oswald relationship 
to this Station. 749/ 

In the chronology of the Mexico City investigat?& 

of Oswald,Raymond IRocca. notes: "Why didn't .Mex'ico 

police give us all infoe?"*750/ This was not the first 
. 

report of such a relationship between Oswald and Duran. 

Elena Garro had reported the same information'& Charles 

Thomas in 1965. m/ 
- 

That the Mexican government did not disclose all 

the information in its possession to'American authorities 

raises one of three possibilities: 
\ . 

1) the Mexican government did not want to disclose 

that one of its citizens had had intimate rela- 

tions with the assassin of John Kennedy; or 

2) Silvta Duran was a Mexican penetration agent - 

in the Cub,an Consulate and the Mexican govere- . 

merit was protecting its informant by m~nimiti'ng 

her relationship with Oswald; or 

3) ‘,hey forgot. i-e-, 0 pure ana simple mistake. 

- . 
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.b. The possibility that Silvia Duran was an 

agent for either American, Mexican or Cuban 

Intelligence 
..z -_ 

Since the publication of the Warren Commission 

Report in September 1964, critics have written about the 
. 
possibility that Silvia Duran was an intelligence agent 

for ei.ther the Americans, Mexicans or Cubans. 

1) Was Silvia Duran an agent, asset or source 

for Mexican or American intelligence? 

In an effort to resolve this question, the House 

Select Committee on Assassinations reviewed the United 

States investigative agencies' files on Silvia Duran. z/ 

The Committee found no evidence in this file reviewthat 

Silvia Duran was either an American or Mexican intelli- 

gence agent. 
-i: e 

In addition, the Committee has interviewed most 

of the Hexico City Station employees about the possibility. 

Only David Phillips, Chief of Covert Action and the Cuban 

ty StatfOn in 1963, a position Section in rhc Mexico Ci 

which made hfm very know, 

was Fossibiy an agent ob 

Icdpeabic, considered that Duran 

source. Yr. Phillips stated that 
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"at one time the agency pitched 753/ almosteveryone 

at the Cuban Embassy." 7541 Mr. Phillips stated that 

he had first heard Duran's name from the telephone 

intercept transcripts. 755j But Mr. Phillips asserted 

that the CIA had no interest in Ms. Duran because "she 

wasn’t fri.endly with anyone." 756/ Mr. Phillips had 

previously mentioned the CIA Mexico City Station’s in- 

terest in recruiting a former Cuban Ambassador to Mexico 

named Lechuga. x/ Mr. Phillips was shown a memorandum 

written by W. David Slawson of the Warren Commission staff 

regarding a trip to Mexico by Warren Commission staff 

members which said: 

Mr. Scott's (Chief of the CIA Station in Mexi- 
co City) narrative disclosed that the CIA's 
action immediately after the assassination con- 
sisted basically of alerting all its confiden- 
tial, sources of information throughout Mexico 
to immediately channel all information into 
their headquarters, and of compiling as corn- - 
plete dossiers as possible on Oswald; and every- 
one else througho@t"Mexico who at that time 
the CIA knew had had some contact with Oswald... 
This meant especially Silvia Duran, who .because _ 
she had previously been having an affair with 
Lechuaa, the Pormer Cuban Ambassador to Mexico 
and presently the Cuban representative at the 
'United Nations, had prevl'ously been of substan- 
tial interest to the CIA...=/ 

Hr. ?hj??f?s was surprised by this and stated 

that ('No one i9t ne in on this operetion.” 7591 But, 

I 

:’ . e* 

I 
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added that he doubted that Duran would 

have been pitched because the Station could not i.dentify 

any of her weaknesses. The Committee staff members then 

told Mr.-Phillips about the reporting on file concerning 
:.- 

Ms. Duran from one of the Station's penetration agents, 

at the Cuban Embassy. -At one point Ll@# '3 
. 

had reported to his case officer that all that would 

have to be done to recruit Ms. Duran was to get a blonde, 

blue-eyed American in bed with her. E/ With this, Mr.. 

Phillips said that it did indeed sound as if the Station 

had targeted Ms. Duran for recruitment, that the Station's 

interest had been substantial, and that the weaknesses 

and means had been identified. 762/ Mr. Phillips 

pointed out, however, that because Duran had been targeted 

did not necessartly mean that she had been pitched. 763/ -' 

In addition, he stated that he had never heard that Duran 

.-3s had been pitched. 16p_/ r> ;;+; 

Mr. Phfllips did state that he would expect that 

Ms. Duran's file at the CSfi would be "very thick" because 

of all the telephone intercepts that concerned her and 

212 subttantjal fnzerest that tire Statfon had inher. 

He stated that much o f the.inaterial in her file should 

predate the assassinat4on. / Hr. PhIllips stated that 
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he would be very surprised if Ms. Dur 

small and contained only a few pre-assassination docu- 

ments. E/ This is in fact the case of the Headquarters 

201 ff.le. x/ This Committee has asked.the CIA to iak? - 

Ms. Duran's Mexican " P",m/ (personality) file available 
* for review: The CIA informed the Committee that there 

was no "P file available on Ms. Duran. z/ 

Another CIA employee; ieZAD 
'1. 

who worked on 

an "Oswald Task Force" I in late September or early October 

of 1975 dealing with Freedom of Information Act law suits 

brought against the Agency concerning the files on Lee 

Harvey Oswald, stated that he believed that Ms. Duran may 

have been a source of information for either the CIA or 

the Mexicans. 771/ Mr. CS:AD 
I 

' 
.f 

ould not recall why he 

specifica-lly' had this recoll.ection, but thought that it 
- - 

was due to something he hadseen fn Oswald's file. m/ 
..- '. . . .z e 

He said that it may have been the Agency's attempts to 

protect Ms. Duran aftei the assassination and the heavy 

cable traffic that those attempts generated that led him / 

to his inference that she was a Source of information 

for either the Agency or the Mexicans. 

Despite LIRING/3's case officer's asking L,fRI?44/3 
. 

P 

not to recontact Ms. Ouran 

: 
Classification 

2Ci303i;y 
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es-l 3 hazy recollections, th ttee cannot 

d.efinitely resolve whether Silvia Duran was a Mexican or 

American intelligence agent. or source. 
. 

L f% s&s+ = 
(2) was Silvia Duran a Cuban intelligence agent? 

In an effort to resolve this question, the HSCA 

reviewed the United States investigative agencies' files 

on Silvfa Duran. 774/ The Committee found no evidence in - I 

the files that would Indicate that Ms. D'uran was associated 

I 

.-.. 
with Cuban Intelligence, 

+iS 

. 
In addition, the HSCA interviewed most of the Mexi- 

co City StatIon employees about the possibility that Duran 

worked for Cuban intell1gencei Only Barney Hidalgo, a 

CIA officer who travelled to Mexico City in 1963, considered 

the possibility to be likely. 

not to remember all the details, stated that he thought - 

that Duran es a Cuban intelljgetic-e agent. m/ Hidal@ 

At the time when this contact toid me,ob 
Silvia Duran : tfed the two together, yes, , 
sir. I don't know, how at that tine ft . . 
was .obvious to me as an inteiligenco agent 

..j. :. . . 

that there was some connection there but 
It was of r10 !nterest whatsoever ;r! me, 
I do remember that when I next saw this 
contact of r;lfne I mentioned the fact to 
him and 1e: him proceed to do whatever ne 

. 
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wanted to. 7771 

Mr. Hidalgo further stated that he never resolved 1 

the issue. 7781 

With no corroborating-evidence for Mr. Hidalgo's 

memory, the Committee must conclude that Silvia Duran 

-- 

was probably never employed by Cuban Intelligence.. . 

B. The Cubans 

1'. Eusebio. Azcue Lopez 

. When Lee Harvey Oswald allegedly visited the Cuban 
-. 

Consulate, Eusebid Azcue Lopez, a Cuban citizen, was the . 

Cuban Consul. m/ Because he had diplomatic immunity, 

the Cuban government had never been asked to make him 

available for questioning. 780/ The Committee, in an ef- 

fort to investigate Oswald's contact.;.with representatives *_ i 

of the Cuban government, asked the Cuban government to - 

make Eusebio Azcue available=%r Committee and staf'f inter- 

views. . ?Sl/ The Cuban government complied with the Commit- 

tee's request on April l., 1978. 

Ouring that interuisw, Mr. Azcue alieged that the .._ -. . . ., 

man Jack Ruby shot in th e Ba;las Po?ice Station was not 

the same individual who ha2 visited the Cuban CcnS:llate 
- 

- 
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Mirabal, who in September 1963, had recently arrived 

from Cuba to assume the Consul's duties, had also been 

present during Oswald's visit, During a second 

trip to Cuba, the Committee interviewed Alfred0 Kl%bal. 

Subsequent to this second trip to Havana, the Committee 

asked the Cuban government to make Eusebio Atcue and' 

Alfred0 Mirabal available for the public hearings on Sep- 

tember 18, 1978. z/ The Cuban government complied with 

the Committee's request. 
.a 

Eusebio Azcue Lopez told the House Select Committee 

on Assassinations at a public hearing on g/18/78 the 
. 

following: 

An individual who gave the name Lee Harvey Oswald 

visited the Cuban Consulate on three occasions in late 

September E/ and early October 1963. 7881 The indivi- 

dual first visited the Cuban Consulate during working 
-zw 

hours, requestfng an Iatransit visa to Cuba with Russi.a 

as the final destination. 789f The man showed the secre- 

tary, Silvia Duran, some documents ?89a/ which he believed 

would be sufficfent to obtain a visa. '789b; When the 

sec.;-etsry would not grant hfin a visa, the man asked Azcue 

to je2 whether upon cxamlnation of the documents he could 

. C!!fhd by dd-+xt: 
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grant him a visa. 

The individual then left to obtain photographs needed 

for his application. 789e/ * 

. i L. -The man probably returned on September 27, 1963 78gf& 

with the photographs and completed the applications 
. 

. 
in Ms. Duran's presence.789'& As the amount of time re- 

quired,to process this document could have taken as long 

as twenty days or the response could have been negative, 

Atcue told the man that he could grant h,im an intransit 

visa to Cuba, without consulting his government, if he 

had a Russian visa.79ghj ihe individual then left to ,: 
. 

attempt to obtain his Russian visa. 789i/ . 

After the man left the Cuban Consulate, Atcue re- 

‘ceived a telephone call 789$/from the Soviet Consulte. m/ 

The Sovfet Consul explained that the man's documents 

were legitimate, but that the Soviet Consulate could not- 

'Csfssue aF.visa until it received authorization from Hoscow. E/. 

Emphasizing that the,Cuban Consulate never re- 

cefved visitors after working hours x/ Mr. Azcue opiued 

that the indivfdual probably returned to the Consulate 

on September 28, 1963. 7931' Uhen Azcue explained to 

Oswald that he could not granf nim a visa, tne man Ftade 

statements dfrected against Cuba and called Cuba a 

2c3)32i 
C~assif&ti*n: 

. kasified by dwivmiom 
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bureaucracy. f94/ At that point, Azcue became upset and 

asked the individual to leave the Consulate. 7951 Oswald 

did not revisit the Consulate.-=/ 

Mr. Azcue described the man who visited Ue Consu- 

: late as follows: a.white male, between 5'6" and 5'7", 

over 30 yeqrs of age, very thin long face, with straight 

eyebrows and a cold look in his eyes. x/ Azcue alleged 

. that he would never have identified Lee Harvey Oswald as 

the man who visited the Cuban Conklate in 1963. 

* 

2. Alfred0 Mirabal Diaz 

Alfred0 Mirabal Diaz told the House Select Committee 

on Assassinations, at &public hearing on 9/N/78, 797d/ 

thelfollowing: 

Lee Harvey Oswald, seeking a visa, visited the 

'Cuban Consulate twice 798_1 in September 1963. m/ Since 

Mirabal could not speak EngWsh though he was th-F%ew.Con- 

sul, ex-Consul Azcue handled the matter. 8001 .On both 

occasions there were such loud arguments between Oswald 

and C\zcue that Mirabal thought that The man's visit to 

the Consulate Was a. case of provocation. 8D7/ 

Though %Irahal, caught only glimpses of tbr man 

he opi'ned that the pert-on whose picture appears on Lee - 
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Harvey Oswald's visa applicatfon was the same Lee Harvey 
. . . . 

Oswald who visited the Consulate. 802/ Mirabel was about 

4 meters away from Oswald each time he caught glimpses of 

him. 802a/ Oswald was at the Consulate between 15 and 20 

minutes on each visit. 802b/ 
L 

C. Elena Garro de Paz 

On October 5, 1964, eleven days after the publication 

of the Warren Commission Report, Elena Garro de Paz' story 

alleging-Lee Harvey Oswald's presence at a party in Mexico 

- 

w 

I-  

I  

4 

.  

.  

City attended by Cuban government personnel came to the attention . . ia. 
w r&-T; 

of the Central fntellfgence Agency*. 8OJ/ 

. 

1. Elena's story as reported October 5, 1964 ' 

Elena Garro de Paz 804/ and Deba Garro de Guerrero 

Galvan, first cousins of Horatio, Ruben and LydSa Duran, 
._ 

were invited to a twist party at the home of Ruben Ouran 

in the middle of the week in the fall of 1963. s/ Lee' . 
--. 

Harvey Oswald was 611eged to ha: been at this parlt;; in 

the company of “two other beatnjk-looking boys." 806/ 

The Americans remajned together the entfro evening and 

did not dance. 8071 Uhen Elena trizff to sqeak with the 

Americans, she was "shffted" to anofher rot29 by one cf 

her cousim. 8081 The'aemo does not state whether E?ena 
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to the Americans. One of Elena's cousins told her at 

the time that (he or she) did not know who the Americans 

were except that Silvia Duran (an employee of the Cuban 

Embassy qnd the wife of Horatio Duran), ha&,&r-ought 
_. * 

them to the party. 

The day after the party, Elena and Deba saw the 
I 

three Americans on the Insurgentes, a main avenue in 

. 

Mexico City. s/ The Garros claimed that they had recog- 

nized Oswald's photograph when it was p,ublished after 

the assassination. E/ Silvia Duran's arrest "under- 

lined the Garros' certainty" that the man had been lee 

Harvey Oswald. 81121 

The source of the memo was a witting m/ Central 

Intelligence Agency asset known by the cryptonym. LICOOKIE/l 

whom the Committee identified as June Cobb Sharp while 

reviewing the LICOOKIE file. According to Elena, Ws. - 

Cobb Was;rent to her house shortly aQter tkassassination Z& 

for a few days, by a mutual friend, a Costa RScan Writer 

named Eunice Odio. 81$1 Xs. Garro asserted that while 

at her house, Ms. Cobb exoressed fnterest !n the Kennedy 

assassinatfcn. 8iSl One night, Elena's sister Daba, vhc 

nas l isitiaz, got drunk act t.~ld rhe whole stor;~. ?&’ 

Ciafnfng to he a SIA agenf, Cc.bb suggested t,'a+ Eier;a and. 
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Deba go to Texas to tel7 their story. 817/ Elena stated 

that whei Cobb’s suggestion was rejected, Cobb stated 

that she would arrange a meeting wi.th the CIA Station 

L- Chief. fi/ The meeting-aid not occur because Ms. Cobb 

was asked to leave the Garro house evidently because 

she kicked Elena's cat. 8191 A notation on the memo says 

that LJCOOkIE/l never regained contact with Elena Garro 

de Paz..=/ 

The LICOOKIE memo was not inserted in either the 

Elena Garro or Lee Harvey Ostial’d *Pn m/ (;ersonaTi ty) 

file but in a local leftist and Cuban-project' file. The . 

Committee learned about the memo from Wx-7241, a chrono- 

logical history of the Oswald case prepared by Raymond 

Rocca for the CIA in 1967. The memo rJas found in Decem- 

ber, 1965 by Stanley tiatson. A marginal notation on 

Wx7241 says, *Why nas tbfs. sot tent to Headquarters?” 8231 

:+‘;'-fhe Committee has beert a&2e to Cetetmfne that the memo 

was forwarded to Headqrrarters shortly thereafter. 

. . a: 

t: 
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her story to Eunice Odio. &I/ . 

The Committee has not been able to determine if 

Elena Garro told Ms. Odio the story personally or if 

Ms. Cobb related the story to Ms. Odio w%Prel-ayed it to 

"Tichborn." 

The story is not as detailed as the 10/5/64 ver- ' 

sion. There is no mention of Deba Garro Guerrero Galvan. 

The story, perhaps because it is third hand, differs 

from the previous story in two areas: 'It states that . 

the party was at the Cuban Embassy, as opposed to Ruben 

Duran's; and that Elena talked to a Cuban Embassy offi- . 

cial instead of her cousins about the three Americans. 

Attached to the memo was a note from Flannery to 

the Chief of Station, WSnston Scott, which read, "Do you 

want me to send the gist of this to Headquarters?" Scott 

then noted that the memo should be filed. w/ The ffle 

jndicatfons show that the memo went into%e Oswald "R" 

fjle and the Elena Garto "P" ffle. s/ 

3. Novelaber 24, 1964 CZA !c:formant Resort 
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an "American Communist" who rented .a room from Elena 

Garro. g/ In addition, the informant claimed that . 

ETena had also told her story to an American official 
. 

at the Embassy, who claimed to ziresent the Warren Com- 

mission. s/ The Chief of Station noted that he had 

asked LICHANT/l to pursue the story / but there is' . 

c no indication that the Chief of Station followedthrough 

with the request. 834/ 

I  4. November 24, 1964 Elena Garro meetinq with. ' .-. - .-.- -.* 

Mexico City Legal Attache-officers 

Elena and her daughter reported their story to‘ the 

Mexico City Legal Attache on November 24, 1964. 835/ 

(The Legal Attache in 1964 was Clark Anderson.) They 

recounted the same story previously given to June Cobb . . . 

Sharp 6n October 19.64. 836! Elga gave the date of the - 

party as September 30, October 1 or October 2, 1963. 8371 

The agent aho wrote the report g/ noted that Lee Harvey- 

Czuald' could not have Seen identical with the American 
. 

839/ 

all..tgc$Iy sbserve0 by Hcs. Pa= at the party if this F;arty : . 
bto,~f f;:eid TV the evenfng of Oc:oS~r 7 OF October 2, 1963. $SO/ 

Elena was qurssdoned regar,Ling the identfty of 
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who mjght have been In- a'position to observe the three ' 

Americans. m/ Elena stated that in the course of 
-. 

the party her daughter.met a young raan named "Alejandro" 

at the party and danced .with him. ae He was apparently 

quite smitten with.the daughter and tried to call her 

on several occasions'a-fter the party. a/ -'The daughter 

did not take the calls and as. a result "Alejandro" wrote 

several letters to the daughter.M/ Ms. Garro exhibited 

two of the letters, as-well as a business card which 

'id<ntified the young man as Ario Alejandro Lavagnini 

Stenius. 8451 . - 

The letter which Ms. Garro said was'the first 

written by the young man to her daughter bore the date 

September 1, 1963 and the Mexico City Post Office post- 

mark dated September 2, 1963. 8461 When this was pointed 

out to Hs. Garro she commented that the Communists pro- - 
_. 

bably had facilities for falsifyfng pztmarks. N/ 

To investIgate'Hs. Garro's story further, repre-. 

sentatives from the Legal Attache's office interviewed . . 

Ario Xlejandro Lavagnini Stenius en ,Yovember 27, 1964. 848/ 

Lavagnjni recaile-d. zhat there were qqwoximately thirty 

seaD?e at Ruben bran's party. few df tihom he knew. 
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returned from living in 'France. 8SO/ He was unable to 

fix the date of the party but felt it was probably early 

in September because of a heavy rain which occurred as they 

w??PF leaving the party about 2:OO a.m. 851j 

Lavagnini said that no Americans were present at 

this party. s/ He was familiar with'the physical de- . . 

scription of Lee Harvey Oswald because of publicity fol- 

lowing the assassination of President Kennedy, but other- 

wise had no knowledge of him and had never seen him except 

for news photographs. following the assassination. 853/ 

Lavagnini was the only person interviewed by 

the Legal Attache representatives who attended parties at 

the Duran house in the September-October time frame. 

There is no indication in the FBI document that 

this information was given to the Central Intelligence 

Agency's Mexico City Station. 8541 
&5 - 

5. Charles Thomas' first meetino with Elena Garro 

where Lee Harvey Oswald is discussed 

On t2/10/65, Charles Thomas, a political officer 

at the American Embassy, wrote a memorandum about a con- 

versation with Elena Garro de Paz. m/ The meeting 

. 

\ wit,h Elena had been about o 
. . . . . Classifkgtion 

2K!g3.3 4s 
: 

- 

A=ev .dmw H - - -- 
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tioned knowing Oswald. 857/ Thomas noted that she was 

reluctant to talk but did. 858/ 

Elena's story reported here is the same as that 

2 .._ given in-the LICOOKIi memo dated&/5/64, but with more&- 

details. She said&at General Jose Jesus Clark Flares 

(d, friend of Ruben Ouran's), Silvia Duran, Eusebio Azcue, 

Emilio Carballido.(a pro-Communist' writer-friend of the 

Durans), and a Latin American Negro man with red hair 

(unid.entified) were at the party. 859/ A marginal com- -' 

ment by this entry in Wx-7241 says,."How'did Elena know 

about a red-haired Negro?" 860/ Elena also told Thomas 

that she had later learned that "Silvia Duran had been 

Oswald's mistress while he was there." E/ A note by 

this entry in Wx-7241 says, "HOW did Elena Garro know 

about Silvia being the mistress of Oswald? This is 1965." 

The Mexico City Station did not hear about the - 

;ii, Oswald-Duran "affair@vuntil July+@67 when a CIA asset," 

LIRING/3, reported it..=/ 

Elena told Thomas that she and her daughter had 

gone to the Cuban Embassy on November 23, 1963 and shouted 

"Assassins" and other insults at the Embassy employees. 864/ 

According to Elena, that same day, a friend, Manuel Cal- 
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Gobernacion, took her and her daughter to a small hotel 

in the center of Mexico City. Calvillo kept Elena 

Garro and her daughter there for eight days under the pre- 

text that they were in danger of being;harmed physically 

by Communists. .866/ Elena claimed she told Calvillo * 

her story and that she wanted to tell it to the American I 

authorities at the U.S. Embassy 867/ but that Calvillo 

dissuaded her by telling her that the American Embassy 

was ful.1 of Communist spies. 8681 Elena said that some 

of -the other people who had been at the party were-taken 

to Veracruz where they were "protected" by Governor 
. 

Lopez Arias. m/ .She said that Ruben Duran, reportedly 

"protected" by General Clark Flores, was very prosperous 

and was driving a big car. 870/ Elena also claimed 

that Ruben Duran told her months after the assassination 

that he was not really a Communist and that killing Ken-. 

nedy had been-a mistake. 871/ -Ruben4Sran claimed he 

had no reason to tell Elena that killing Kennedy had been 

a mistake since he had no involvement. u/ 

Charles Thomas circulated a copy of his memorandum 

concerning Elena's allegaticns in the American Embassy 

inciuding the Central Inteiligence Agency's Mexico City . 

. , Station to aid them in their investigation Of tfrs JChn 

I- 
I 

I 
‘I 

f 
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F. Kennedy assassination. 873/ The COS wrote a note on 

the memo; What'an imagination she has!?! Should we 

send to.Headquarters?" 8741 The Officer re.plied, on . 

the memo, “Suggest sending. There have been stories 

. . 
. 

i 
. 

1 

around'town about all this, and Thomas is not the only 
. . 

person she has taTked,'to.,.If memory serves me, didn't 

LICOOKIE refer to Oswald and the local leftists and Cu- - 

bans in one of,her squibs?" E/ 

The Mexico City Station cabJed.the information in . 

Thomas"12/10/65 memorandum of conversation to CIA Head- 

quarters. 8761 The Cable reported that Elena's story - _ 

would be checked with LICHANT/l, against. the production 

from the Cuban surveillance operation "and other . 

sources." m/ 'Winston Scott wrote, next to the routing . 

indications on the cable, 'Please ask Charles Thomas if 

he'll 'follow UP.’ 6et questions from Ann 6. m/ _ 

Please let's'discass. Thanks-z/ 

After the December'10 memorandum of conversation, 

Winston Scott and Nathan Ferris 8811 called Charles 

Thomas for a meeting. - 8821 They asked him to get a more 

detailed account. of' Us.. Came’s ‘story. 883: At this 

meeting, Winston Scott nade it clear ttiat zhe FBI had 

full responsibility for an 

adficotion 

2001033 

r investigation in the. 
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Oswald case. m/ 

6. Charles Thomas’ Meeting with Elena Garro on 

December 25, 1965 
SC+ 

Thomas met with Elena again on December 25, 7965. 

On that date, , he wrote a memorandum of conversation which 

provided a much more detailed restatement of Ms. Garro's 

alleged encounter with Lee Harvey Oswald. 

Elena admitted that she had spoken to two men at 
.- 

the Embassy, “presumably from the Legal Attache's Of: 

fi.ce. n E/ Elena said that she did not tell them . 

. the complete story because "the Embassy officers did\ not 

give much credence to anything she and Elenita said." 887/ 

She stated that the party had been at Ruben Duran's 

home. E/ She was unclear about the date of the 

party. s/ She thought it had been a.few days before .- 

the Z#Wet Astronaut, Gagarin, vIsIted Mexico; she thaugbt 

that th4s would put the party around September 2 or 3, 

1963. 8901 She believed.that the party was on a Monday. 

or Tuesday because it was an odd night for a party. x/ 

Elena :ouId not check her calendar to refresh her memory 

at the time of this fnterview because the calendar was 

ia a desk t&at had keen stored away. 8921 . . - 

. 
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Du.ring the conversation, Elena desc#byd"OswaId 

and his compari+ns. @/ The man who she thought was Os- 

wald wore a black sweater. 894/ She said he was quiet 

"and stared a&lot at the floor ' 895/ .One.of his com- m. .T -4. - 

panions 'was very tall and slender and had l&g blond 

hair and a rather long protruding chin." 896/ The other . 
companion was also tall, with short, light bro\lrn hair 

and no distinguishing characteristics. 897/ The three 

Americans did not dance or mix with th'e other guests. 

Elmna saw the same'thr'ee men on the street the next 

day. a/ 

Elena was certain that Eusebio Azcuel Horatio 

Duran, Sifvia Duran, Lydia Duran, Deba Guerrero, General 

Clark Flores and his mistress, a doctor from Dalinde Hos- 

pital, a young American couple who were honeymooning, in 

Mexico,-and several other peqple were at the party. 9001 

She said that Bicardo +errwihom she,ctafmed converted 

Horatio Duran to Communism, and his wife, Rosario Cast& 

lanes, were supposedto be at the party put did not at-. 

tend. x/ 

E;ena alieged that the red-haired man an@ Emilio 

CarbaJlido were not at tfre aarty that Oswald attended 

but at another party where Caraaliido and Azcue got into. 
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a heated argument about President Kennedy. s/ "They 

came to the conclusion that the only solution was to 
903/ - 

kill him':" 9041 Elena was not clear on whether this party 

was before or after the partxwhere &e met Osw'ald. m/ 
a 

Eusebio Azcue stated that this conversation never 

. occurred. 906/ * 

Elena reitereated that the incident at the Cuban 

Embassy, where she and her daughter shouted "assassins," 

etc., at the Embassy employees, occurred on November 23 

at or about 3:00 p.m. 90r/ Elena and Elenita were driven 

to the Cuban Embassy by Elena's brother who was embar- 
. 

rassed by their behavior. This occurred before \ 

they had seen photographs of Oswald. u/ 

Ms. Garro claimed that later in the day she and 

Elenita were visited by Manuel Calvillo who told them 

that they werein serious danger from the Communists and - 

that he would take them to a. small h&l, where they 

would be safe for a few days, Elena said she 

2. trusted and believed Calvillo because he was a known 

undercover agent for the Mexico Government. 9111 He 

was also a fri.end of Roe Palomares E/and of President 

Gustav0 Oiaz Ordaz. ef31 Calvillo also told Elena and 
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Duran's arrest was not public information at that time. m/ 

Elena could not remember the name of the hotel 

so that same day (12/25/65) she took Thomas to the sec- , 

tion of Mexi.co City where she thought it was. m/ They . 

found the hotel, the Hotel Vermont. q17/ Elena said . . 

that she assumed that Calvillo had registered them & rela- t _- 
tives or friends from San Lutz Potosi, 918/ They stayed 

at the hotel until the following Friday, November 30, 1963, 

hardly leaving their rooms. m/ 

* Elena claimed that while she and Elenita were at . 

the hotel they saw the photos of Oswald and realized 

that hehad been the man at Ruben Duran',s party. E/ 

When Calvillo visited them at the hotel, Elena told him 

that she wanted to report her story, which she related 

to CalvIllo, to the American Embassy. Calvillo, however; 

dissuaded her by saying that the American Embassy was -.- 

full of Communists. .B/ Elena stated that when-she 

returnedhome, guards were posted outside her house. 9221 

Elena alleged that, after she returned home she 

saw her sister, Deba Guerrerd, who had jndependetly 

cme to the conclusion that Lee Harvey Oswaid hat! been 

at Ruben Duran's party. Cuba was “terrffied” be- 
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personally warned her never to reveal 

Ithat'she ‘had been to a party with Oswald. 924/ Deba, 

consequently, would not accompany Elena to the American 

Embassy&.o=tel'l her story on November 24, ..; 1964. E/ . 

Elena stated that it was "common knowledge" that 

Silvia had been Oswald's mistress. 926/ When asked who 

'could verify the allegation, she could only remember one 

person who had told her this. 927,' Elena claimed that 

person was Victor Rico Gala!, / a "pro-Castro journa- 

liLn 
. . . . . 

929/ (See Section VI, A, 2, a, above.) 
.*.a. ._ -. 

Subsequent to December 25, 1965, Elena found her 

calendar and reconstructed the date of the party as 

late September and not early September. m/ When Tho- 

mas went to Ferris' office and informed him, Ferris re- 

plied that Elena had given the late September date when 

she had originally reported her story at the American .- 

Embassy.%3'!3/ However,rMr. Ferris explained to Thomas 

that someone who had been at the twist party had stated 

that there were no Americans there. s/ Mr. Ferris . 

did not tell Mr. Thomas that iJri3 Alejandro LaVagnini ; ., 2.' - . . 
Stenius had provided this information in 1963. 9331 

a 
Mr. Ferris suggested t&t f t ~3s fst necessary ior Thomas 

to pursue 
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Oswald case closed and had heard all the rumors before. u/ 

Thomas forwarded (the same day) a copy of his 

memorandum to the Central Intelligence Agency's Mexico 

City Station to aid in its investigation of-the John f. 

Kennedy assassination. m/ On the first page of the 

f memorandum of conversation, Winston Scott wrote, . . 

"Shouldn't we send to Headquarters?" Someone responded, 

"Of course." 

The Mexico City Station senta cable to Head- 

qiarters on December 12, 1965, reporting that'it was 

*'following up" and uou'ld cable the results. g/ 

7. December 27, 1965 Leqal Attache Memo to the 

United States Ambassador re Elena Garro 

On December 27, 1965 Nathan Ferris wrote a memo _ 

to the Ambassador rwrting that Elena and hgr daughter 

were interviewed art If and 24 November 1965 by the Legal 

Attache's office in Mexico City. s/ The memo recorded 

that Elena and irer daughte r had furnfsSed information si- 
c' ;.- 

raiSar to ::lr.e infcrmat!on reported in T$omas' i2il0/65 
;f: : 

. memo. E/ The sea0 further st3te4, 
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allegations made by Mrs. Garro de 
ap.d her daughter. In view of the fact 
that Mrs. Garro de Paz' allegations 
have been previously checked out without 
substantiation, no further action3s 
being taken concerning her recent repeti- 
tion of those allegations. g4&&, 

The Legal Attache forwarded a copy of the, memoran- 

dum to the Ctintrai.Intelligence Agency's,Mexico City 

Station N/ prior to 12/29/65. 942/ 

A cable written by Anne Goodpasture on Oecember 

29, 7965 reporting the Legat interview with Elena and 

the Legat Office's failure to. substantiate Elena's story 

was sent to Headquarters. 
. E/ The cable promised to 

keep Headquarters .advised if‘a.ny further ..inf.ormation 

was to developed. 

LICObKIE's 10/5/64 memo is attached to the 12/29/65 

cable. Wx-7241 expiained this-in a marginal comment, "This 

document by LICOQZIE was not in (Oswald's file), but .- 

=+as copied from (a project file) and %ttached to HEX1 . G 

5741, 29 Dec. 65.' 9461 

A notestapled to this cable by Allen White stated, 

l 1 don't know %ha t FE1 did in November X63, but the 

&arras have been tz'lking about this fzr B long time 

and she is saiC t3 39 extreaeiy bcigi\t."S47/ Anne Good- 

pasture wro+a tiraf 3~ F"oI had fouqd Eler.z's allegations. 
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Win Scott 
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. 

On 

wrote, "She is also 'nuts." 9491 

CIA..Inv%&igation of Elena's alleqation that 

she created a disturbance at the Cuban Embassy 

on November 23, 1963 . ' 

February 3, 1966, Anne Goodpasture forwarded 

Thomas' December 25, 1965 memo to theCuban section at 
. 

the Mexico City Station with an attached note asking 

the Section to check whether Elena was "seen creating 

such a disturbance as they claimed in. front of the Cuban 

Embassy." E/ 

One Cuban section officer responded, “No bells 

ring with me." Another one wrote, 'Me neither." The 

third officer wrote, ‘No pktures either.” 95/ There.?is no indic 

tion, after %vietinq CIA blles, that the penetration. igents in . 

the Cuban Embassy were' queri.ed about’ Elena’s aflegatiba; 9521 That- : 

there are no pictures is reasonable since Elerta claimed . . 

tha? the event kapper:ed: 1) 0-n a Saturday at 3:DD 9.m. .5 
..?' 

when the Cuban Slbtssf: uas n3 t normally phctogr??hically . . . - 

siirve?lieG; ~94 2: the ‘disturbancz” occ;rrred In- 
- 

sfde the Caban CSWOUUG. ir5CA exanfnatfon cf the CIA 

2p ?<?cr 3 ‘: -326 
.I . . . ., . . _ 
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Cuban Embassy photographic surveillance showed no sur- 

veillance on U/23/63. E/ The Committee found that 

Central Intelligence Agency made no other effort to 

corr&.erate Ms. Garro's allegations. 

9. Leqaf Attache 2%23/66 Memo to the United States 

'Ambassador Regardinq Elena Garro's A77eqations 

On 2/23/66 the Legal Attache wrote a memo to the 

Ambassador reporting that "extensive investigation" 

fzifed to discrose that Oswald had traveled to Mexico 

prior tp.September 26, 1963 and that no information had 

developed that would show that he had.not been in New * 

Orleans in the early part of that month. m/. The memo 

reiterated that no further action was being taken by 

the FBI because Etena's allqations had not been substan- 

tiated by tt. 9561 The Legal Attache forwarded a copy 

of thi.2 memo to the Central Intelligence Agency's Mexico 

City Statjon. z/ A marginal comment made by Raymond 

Zocca next to this entry in Wx-7241 says, "Yaw can it 

ha ascertained that Cs*tiald did not travel to Mexico 

srIor to early Segtamiier :'!?63.? There mat be scme basis 

?r>r Elena's reporting." 
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Legal Attache Memo to Wi'nston Scott re Elena's 

Allegation that She'Hdd Stayed at the Hotel 

Vermont from the Day After the Assassi'nation 

Until November 30, 1963. 

10/13/66, the Legal Attache wrote a memo%, 

reporting that a reliable confidential infor- 

mant had reported that the records of the Hotel Vermont 

disclosed that one "Elena Paz, housew'ife from San Luis 

Pckosi," had registered at the Hotel Vermont on November 

23, 1963. m/ She left on November 30, 1963. G/ 

The memo said, "The above individual may or may not be 

identical with Elena Garro de Paz.* The House Se- 

lect Committee on Assassinatfons has been unable to deter- 

mine why the Central' Intelligence Agency arid the Federal 

bureau of Investigations wafted until 1966 to investigate 
, f,z 73 

this aspect of Elena's story. 

Charles Thomas' 12/26(65 memo stating "She and 

her daughter djd not personally register at the h.otel. 

She :.i;inks Ca;uillo regis tered them as relattves or 

fpieads of his from San tuis Potosf," corroborates 

fTeqa 3arro's presence at tb+ Hotel Vermont. 962/ The 

- 
I- 

I 
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entry for the 10/13/66 Legat memo in Wx-7241 bore the 

notation, "This is what Elena claimed and no one-would 

believe her." 963/ 

-,. _ a: 

. 11. :Charles Thomas' September 30, 1969 Letter to 

State Department and Leqal Attache's Response 
. . 

No further report on Elena's story was generated 

until 1969 when Charles Thomas was "selected out" of the 
- 

United States Forefgn Service, 964/ At that tfme, he 

write a memorandum to the Secretary oUState which in-. 

c1uded.a cover letter stating, "Since I was the Embassy 

Officer in Mexico who acquired this intelligence infirma- 

tion, I feel a responsibility for seeing it through to 

its final evaluation." 965/ 

Charles Thomas' memorandum stated that "he got 

no reaction from tiathan Ferris and Winston Scott" rggard- 

jng hTs memorandum of December 25, 1965. m/ In.addi- 
. 

tion, Thomas wrote that the only person to speak to him 

about the December 25, 1965 memorandum, Clarence Boon- 

stra 967: told him that Dswatcl had not been in Mexico 

on ',he date given for the ?arty. 968/ Thomas noted tnat 

eve? r$ea he reiteratea th3t Elena had not changed her 

I 

f 
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story but rather that she had now given a more detailed 

‘. . 

. 

account, Boonstra stated that the date was wrong and dis- -L 

iissgd'theentire affair. 969/ 

'-Dne of the Mexioe-Ci ty Legat Offickrs, Nathan 

Ferris, in reply to Thomas' letter and memorandum, asserted 

that Thomas' office had been advised by memoranda dated * . 

December 27, 1965 and February 23, 1966 that since Elena . 

Garro's allegations had previously been investigated 

with&t substantiation, no further action was being taken 

corkerning her recent repetftlon of those allegations. -.. 

In its,ceport,the Legat's Office concluded that either 
. 

the Counselor for Political Affairs did not route the 

memoranda to Charles Thomas or that Thomas did not re- 

call receiving them. 977/ 

Thomas wrote that when he went to Nathan Ferris' 

office to inform him.that Elena had found her calendar 972a/ 
:3 

and hi?reconstructed.thi date of the party as late 

September, Ferris replied that Elena had given thelate 

September date when she had originally reported her story 

at the American Embassy. 972/ Thomas noted that Ferris 

explaineti that someone who had been dt tne party had 

stated that there had not been any Anericans in attendaace. 

Thomas urote that he had assumed fhaz Elena could have. . 

. 

B- 

If 

.I 

. . . ..-. 
i -.:a. .- . . . 

I 

f 

. . 

;. 

- 
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clearly been mistaken about the identity of the Ameri- 

- can she saw there, but never doubted that she had seen 

some Americans. E/ Thomas wrote that Ferris had sug- 

gested that it was not necessary for Thomas to pursue 
-,; - _ 

a 

the matter since he considered the Oswald case closed . 

and had heard all the rumors before. 975/I . 

The Legal Attache's reply to Thomas' memo stated 

that Mr. Ferris had not told Thomas that someone who was 

at the party had stated that there had,not been any Ameri- 

cans- present. s/ The tegal Attache's memo asserted 

that Thymas had been told that it would not be necessary 

for him to pursue the matter any further since E'lena's 

story had been investigated previously without being 

substantiated. m/ In addition, the memo stated that 

. 

Thomas had been told that Elena's story was considered 

a closed issue, nut that the Oswald case was closed. 978/ 

12. House Select Committee on Assassination's 

Investiqation of Elena Garro's Allegations 

The 4ouse Select Committee on Assassinations in- 

-s ves:iga:ed‘Elena Garto's story both through file reviews 

and persona: iatervi.ews. The requested and 

2GW3-C1:;, 

Cioasifid by daivetion: 
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. 

reviewed the CIA’s, FBI’s and State Department's files 

on Elena'Garro de Paz, klenita Garro de Paz, Manuel Calvillo, 
. 

Noe W. Palomares, June Cobb Sharp, Victor Rico Galan, 

Eunice Odio, Sylvia Duran, Lydia Duran, Ruben Duran, Betty 
e; 

Serratos, Horatio Duran, Eusebio Azcue, and Emil% Car- 

ballido. Only the Elena Garro'de Paz file contained in- 

formation on her allegations. Though all the names listeb 

above played a. role in Elena Garro d-e Paz' story, not one 

of their files included a reference to Elena Garro de Paz. 

* Furthermore; the-House Select Committee on'Assassina- 

tions requested and reviewed the Central Intelligence 

Agency's LICOOKIE/l, LICHANT/l, LIRIN.G/3, and TICHBORN 

fil es.. Once again, not one of the files included a men- 

tion of Elena Garro's allegations. The House Select Com- 

mittee on Assassinations learned that LICOOKIE/l, who first 

reported to the CIA Elena's allegation, was June Cobb _ 

Manuel Calvillo nho had hidden Elena Garro and her daughter 
. 

in a hotel the dby following the assassination. 980/ 
. 

He also told Elena that Sflvia Ouran had been arrested 

before this fact had become public knowledge. 98\/ 

Since a file review was inconclosive. the Committee 

arranged interviews in Mexico with Rub&n Duran, Horatio * 
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Ouran, Elena and Ektita.Garro, Silvia Duran, Lynn Ouran, 

Emilio C&billido and Betty Serratos. 982/ The Mexican 

Government inforlired the---House Select Committee on Assassina- 

tions that Elena arid Elenita Garro disappeared in 1968 

during the student uprisings and have never returned to 
. 

Mexico. w/ The officials stated that Elena and her 

daughter might be in Spain. - 984/ The Mexican government 

reported that Emilio Carballido could not be found. 

The others were interviewed between June 1 and June 6, 

1978. m/ . 

Betty Serratos, Lydia Duran, Ruben Ouran and 

Horatio Duran all stated that Elena was not the dancing 

type and therefore did not attend any of the twist parties 

at the Duran homes. 987/ When Silvia Duran was asked if 

Elena or Elenita Garro ever attended twist parties at the 

Duran homes, she.recali&l Elenmttending one twit-t party 

at Ruben's home in 1963 after the Garros returned to ?iexIco 

from France. s/ All the Ourans denied that Lee Harvey 

Oswald had attended kny party at one of their homes. m/ 

The Committee next asked the Central ?ntcIligente 

Agency to arrange interviews w!th [ e+, .CaUC* 

L:COOKIE/I (June Cobb!, who -Y have had !nfor!uatfon related 

f0 Lee Harvey CfSwal'd's~.Zri3 to Hexko CIt;r. 99r)l Tie ' 

I 

I 

I - . . 

3 
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:. . 

Central Intel7igence Agency dectfned to aid the Committee 

in this aspect of the investigation. 991/ 

The Committee returned to Mexico City on August 7, 

1978 and attempted to locate June Cobb Sharp a&.ljanuel 

Calvillo on its own. 992/ - . . 

The Mexican government told the Committee that 

June Cobb Sharp received a tour& permit, number 72781,' 

on June 27, 1947 when she entered Mexico through Ntevo 

Lardeo. She asked, but was denied, permission to repre- 

sen; the magazine, Modern Mexico. On'June 21, 1948, she 

received a coutesy permiet, number 25556. Furthermore, 

. the Mex‘ican government explained that she disappeared, in 

1954 and never,returned to Mexico. E/ 

The Committee believes that this information is 

incorrect. According to Ms. Cobb's CIA file, she worked 

for the agency as an*sset in Mexico from 1961 through 

1966. E/ Elena.also stated $hat Ms. Cobb resi&ht -.. 

her home in 1964. 9951 

The Hexltan government told the Committee that 

Manuel Calvillo did not five at Ctiohtenoc 837-f as 'he 

aqstzr-is-charge hai: 5PskeC to the superintecdact at t$- . - 
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and was informed by the superintendent who had worked 

at the apartments for twenty-five years, said that no 

Manuel Calvillo had ever resided there. When Committee 

dL staffers gave the Mexican government Calvillo's pen 
--. . += 

name, the Mexicans gave the same answers. m/ 

The Committee believes that there is a possibility , 

that Mr. Calvillo lived at this address since it acquired 

- thi address from a recent CIA'document: 9971 

The Committee believes that there is a possibility 

that a U.S. Government agency requested the Mexican govern: 

ment to refrain from aiding the Committee with this aspect 

.of its- work. E/ (See Procedural Write-up Trip 2 Mexico 

City and Section VII, C, below.) 

The Committee made every attempt possible to locate 

Elena. On July 7, 1978 the Committee telephoned her pub- 

lisher, Mortiz, in Mexico City and inquired about Elena's 

zn whereabou& - 999/ The pubtfsher stated that Ms. Garro 6~ 

was living in the Hotel S.A.C.E. in Madrid, Spain. lOOO/ 

The Committee telephoned tr.e Hotel S.A.C.E. in Spain and 

spoke io the manager who to?d hfm that tis. Garro had 

ZOVe6, ;001/ on July 14, 1976 rhe Committee called fier 

T;utijsher again and was tc!:! fa tbntact the :!txican Embassy 
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in Madrid, Spain. 1002; The publisher stated that all 

Elena's payments were sent there because she did not 

even trust her publisher with her address.,1003/ 

The Committee called the Mexican EattWsy in 

Madrid, Spain and spoke to Adolf0 Padflla, a Mexican em- 

ployee of the Embajsy who stated that when Elena had 

visited the Embassy a couple of weeks before to-pick up 

a check she seemed financially destitute.1004/ He 

stated that when he asked E'lena her new address she 

deElined to give one, stating that she would'return every 

few weeks to pick up checks and mail. lOOS/ The Commit- - 

‘S - . . ; 

:. 

. 

tee gave Qadilla a telephone number and a message asking 

Elena to telephone the Committee collect. 1006/ 

On September 5, 1978 Elena.Garro called the Commit- 

tee. 1007/ When it was explained that the Committee wished 

to talk to her in person and would pay both her daughter's 

and her travel from SpaWto the United St?&, Ms. Garro 

asked why she shooTd believe the CommSttee was what it 

claimed to be- 1008/ The Committee asked Ms. Garro to 

co?? back tol?ect in the next few days nnen it could ex- 

plafn to per when and where she could receive a Committee 

1 etter celfnzazin g rby zhe Comitte?.wIshed to intervfew 

P- . 

I 

C. 
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ments with the State Department for a letter to be hand- 

delivered to Elena at the American Embassy in Spain. lOlO/ 

On September 7, 1978, Elena Garro called the Com- 

mittee and asked when,t&e letter would arrive+&/ 
.- 

The Committee exfilained that she could pick up the letter 

on fhday, .September 11, 1978 from George rfhelan, the' * 

Counsellor'for Consular Affairs at the American Embas- 

sy. 1012/ Ms. Garro stated that she would get the letter 

on September 11, 1978 and follow our suggestions. 1013/ 

Ms. Garro never went to the American Embassy in . 

Spain to pick up the Committee's letter. 1014/ The 

Committee, hoping she would'pick up the letter before 

her flight date, proceeded to purchase air tickets for 

both Elena and her daughter. 1015/ Elena did not pick 

up the tickets at the airport. 1016/ The Committee has 

not been able to regain contact with Ms. de Par again. -- 

The Committee al%4 investigated whetheeharles 

I 

..: 

c 

Thomas' 'selectjon out".was related to the Oswald case. 

After jnterviewing his widow, Ns. Cynthia Thomas, the 

Committee has concltided that his dismissal was unre- 

iated. ?31fJ 

!I! Sm, i.?e iicuse Select Committee 

, has not been ab?e ta confIrm the evidence 

on Assassinations 

that would fndi+ 
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cate that Lee Harvey Oswald, on one night while he was 

in Mexico, attended a "twist party" at the home of Ruben 

Duran Navarro, the brother-in-law of Sil.via Duran. In 

addition,-the House Select Committee .!-& AssasSnations. . 

has been unable.to confirm the allegation that Lee Harvey 

Oswald travelled white l"n Mexico City with "two beatnik- 

looking boys." A large part of the Committee's attempts 

to investigate these issues has met with frustration. 

a i 

- -  

a 

c 0. Oscar'Contreras Lartigue 

On March 16, 1967, 6.' 3. Ruyle, the American Consul 

in Tampico, reported to the American Embassy that he had 

spoken to a reportei who allegedly had met Lee Harvey Oswald 

-at - the- Nati onal Autonomous University of Mexico City 1018/ 

in 1963. 1019/ The reporter, stressing that he had only 

a fleeting contact with Oswald, had claimed to have kndtin 

~,nly about Lee Harvey Oswald's desire-26 travel%0 Cuba G& 

and the Embassy's unwillingness to grant him a visa. 7020/ 

When 8. 3. Ruyle asked the reporter for permission to 

cabie the story to the American Embassy, the reporter 

declfned,stat+ag tiiat he feared losfng his job. lOZt/ 

to the assassination, the reporter had told 

aboat flfs contact tilt5 Lee Harvey Oswald, who 
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had advised him not to report it. 1022/ The reporter 

granted K J. Ruyle permission to cable.the storyto 

the American Embassy when Ruyle promised that it would 

be handled with the_:srictest confidence. 1023/ Ruy-& 

wrote that he thought the reporter was genuine19 con- 

cerned about his job. 10241 
. 

A letter from 6. J. Ruyle to the State Department 

dated May l.l, 1967 provided additional details of the 

reporter's story. lO25/ The reporter alleged that he 
, 

and some fellow students had met tee Harvey Oswald as 

they exited the Cineclub at the Escuela de Fii’osofia 

(Schoo'l of Philosophy) at the National Autonomous Univer- 

sity of Mexico. 1026/ Uswald told the group that he'had 

gone to the National Autonomous University of Mexico 

looking for pro-Castro students who might help him per- 

suade the Cuban Embassy to grant him a visa. 102?/ -: 

Oswald claimed that be was from California-and was a%$m- 

ber of a pro-Castro group In New Orleans. 10281 Oswald 

remained with the students the rest of that day-and even- 

ing, as well as the following day. 1029/ The reporter 

described OsrJald as a strange and introverted individual 

who spoke very little Spanish. 1030/ 

:. . b- . 

If 

If 
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The State Department forwarded a copy of Ruyle's 

letter to. the Central Intelligence Agency. 1031/ On 

June 14, 1967, CIA Headquarters sent the Mexico City Sta- 

tion a copy of Ruyle's letter to S&?es. 1032/ CIA 

Headquarters considered.Ruyle's report "the first piece 

of substantive info about Oswald's sojourn in Mexico" 

since the assassination. 1033/ Consequently, Headquarters 

cabled that though it understood the source's' reluctance 

to become involved "the fact remains that this info 

carkot continue to be withheld or concealed." 10341 

Headquarters instructed the ,Mexico City Station to eli- 

cit the identity of the source from Ruyle. 1036/ In 

. addition, Headquarters asked'the Mexico City Station to 

bear in mind, while interviewing Ruyle‘s source, that 

Lee Harvey Oswald was a homosexual. 1036/ The final 

sentence of the dispatch, "It is our hope that the facts 
ua 

obtained through these interviens nil1 help to confirm 

that several of Garrison's allegations about involvement 

of anti-Castro Cubans, the CIA, etc. are false," 1037/ 

explained the Central Intelligence Agency's motives for 

pursuing the story. 

On l?une 29, 1967, the Mexico City Station cabled 
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Headquarters that a station officer had gone to Tampico 

where he had interviewed Ruyle's source, Oscar Contreras. 1038/ -7 
The cable reported that Contreras was a reporter for 

I - ai. ..*$!- 
t-4 . El Sol 1039/ v- ..in Tampico; was ti+ca 

thirty years old; married, with three children; studied 

I 

law at the National Autonomous University of Mexico 

(UNAM) from 1960 to 1964; belonged to a pro-Castro group 

at UNAM; was persecuted by the Mexican police for this 
4 

affiliation and moved'to Tampico to escape the persecu- 
-. 

tion 1040/. 

Contreras told the Mexico City Station dfficial ' 

that he and four other individuals 1'041/' had met Oswald ' 

as they exited a roundtablediscussion held at the School 

of Philosophy at UNAM. 1042/ Contreras stated that Oswald 

had made inquiries on the UNAM campus about pro-Cuban 

groups .and had been directed to his group. 10431 Con- - 

. PL- treras reported thatsough the group initially,mistrg<ed 

Oswald fearing he was a "CIA provocation," they allowed 

Oswald to remain with them that day and night and part ' 

of the following day. 1044/ Contreras noted that Oswald 

never mentioned assassination but kept emphasizing .:hat 

he had to get to Cuba. 10451 In addi-i!.on, Oswald had 

exhibited no homosexual tendencies while he was nith the . 
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group. 1046/ I 
On July 4, 1967, Headquarters cabled the Mexico 

City Station that Contreras' story ‘should be explored 

to the fulles.teven though he migh&:gave fabricated. it. 1047/' 
If 

. '5 
Headquarters suggested-that the FBI handle the-story. 1048/ 

The following day, July 5, 1967, the Mexico City Station . . 
cabled that it preferred turning Contreras' case over to 

the Mexican authorities and to the F.B.I. 1049/ The 

out first consulting the Mexico City Station. lOSO/ 

same day, the. Chief of Station informed the legat of Con- 

treras' story, but asked him not to take any action with- 

. 
On July 10, 1967, Jeremy K. Benedum ("JKB") wrote 

a memo delineating the resutts of a Mexican government 

review of Oscar Contreras' file. tO51/ According to a 

memo, a lone Oscar Contreras appeared in theUNAM law 

school records, Oscar Contreras Lartigue, born Z/14/39 ..- 

in Ciudad Vicwia, Tamaulipas:lOS~ The memo also re- 

ported that'a newspaper article. appearing in "Excelsior" 

tisted an Oscar Contreras as a signer of a protest for- 

the Bloque Estudiantil Revclucionario lOS3/ which had 

been formed mid-196t. TI)SQ The perno speculated that 

Contreras probably si9ced :he protest as a front man to 

protect the real leaders of the group. 1056/ The Mexico 
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&City Station cabled the information to Headquarters the 

following day, June 11, 1969. 1056/ 

The Committee has determined that the Central In- 

tel ligekze Agency's.main fnteresen Oscar Contreri? - 

was "to confirm that several of Garrison's allegations 

about invojvement of anti-Cast& Cubans, the CIA, etc. ’ 

are false." 10571 After the CIA Mexico City Station 

official's intervIew wfth Contreras 1058/ revealed 

nothing that could be useful to the agency, ‘it decided 

tii allow the FBI to follow the story through. . '1059/ .. 

Nonetheless, the Agency's Mexico City Station inter- 

viewed the key witness, reviewed pertfnent files and 

records about the wftness in the Mexican government’s 

possession, and reported. all the information to Head- 

quarters expCdittously- 

If . 

. 
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VII. Ana:refs of tee HarPerOswald's Activ.ftUn 

Mexico City 

in.1964, Elena' 
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